

Schnellrecherche der SFH-Länderanalyse vom 26. Oktober 2016 zu Afghanistan: Sicherheitslage in Mazar-e-Sharif

Fragen an die SFH-Länderanalyse:

- Hat sich die Sicherheitslage in Mazar-e-Sharif in den Jahren 2015 und 2016 verschlechtert?
- Wurden Familien von Politikern aus Mazar-e-Sharif in 2015 und 2016 zum Angriffsziel der Taliban?

Die Informationen beruhen auf einer zeitlich begrenzten Recherche (Schnellrecherche) in öffentlich zugänglichen Dokumenten, die uns derzeit zur Verfügung stehen.

1 Die Sicherheitslage in der Stadt Mazar-e-Sharif

Verschlechterte Sicherheitslage in und um Mazar-e-Sharif seit dem Abzug der US-Kampftruppen aus der Stadt. Laut einem Bericht der *New York Times* vom 8. Februar 2016 hat sich die Sicherheitssituation in Afghanistans viertgrösster Stadt Mazar-e-Sharif im Norden des Landes seit dem Abzug der US-Kampftruppen Ende 2014 kontinuierlich verschlechtert. Der Konflikt ziehe beunruhigenderweise nun auch diese Stadt in Mitleidenschaft, welche bedeutendes wirtschaftliches Zentrum und wichtige Quelle für einen Grossteil von Afghanistans Energie ist. Auch die im Bericht des *European Asylum Support Office* (EASO, Januar 2016) zitierte private Sicherheitsfirma *Edinburgh International* beobachtet seit Dezember 2014 einen Anstieg bewaffneter Angriffe in und um Mazar-e-Sharif, einschliesslich auf zivile Ziele. Gemäss eines am 11. September 2016 in der *Frankfurter Allgemeinen Zeitung* zitierten Sicherheitsanalysten der NATO schürten Terrorgruppen und Taliban gezielt den Konflikt zwischen Usbeken, Tadschiken, Hazara und Paschtunen. An vielen Stellen im Norden «braue sich etwas zusammen». Reisende trauten sich nicht weiter als 30 Kilometer aus der Stadt hinaus, weil die Lage zu unsicher geworden sei.

Steigende Zahl der Anschläge in der Nähe von Mazar-e-Sharif. Der in der *Frankfurter Allgemeinen Zeitung* (11. September 2016) zitierte NATO-Analyst berichtet von einer steigenden Zahl von Anschlägen und Angriffen in der Region um Mazar-e-Sharif. In den Jahren 2015 und 2016 gab es mehrere Anschläge in der Nähe der Stadt, denen auch Zivilpersonen zum Opfer fielen. So berichtet *Reuters* am 12. Oktober 2016 von einem Sprengstoffanschlag auf eine Prozession während des schiitischen Aschura-Festes 20 Kilometer ausserhalb von Mazar-e-Sharif. Gemäss *Washington Post* (12. Oktober 2016) forderte der Anschlag mindestens 17 Tote und 36 Verletzte.

Anschläge in Mazar-e-Sharif. Im Rahmen dieser Recherche konnten in verschiedenen online zugänglichen Quellen Berichte über Anschläge gefunden werden. Auch Kontaktpersonen wiesen auf Anschläge hin. *Pakistan Today* informierte in einem Artikel vom 9. August 2016 über einen Selbstmordanschlag der Taliban auf einen sehr belebten Markt in Mazar-e-Sharif, welcher mindestens zwei Personen tötete

Weyermannsstrasse 10
Postfach 8154
CH-3001 Bern

T++41 31 370 75 75
F++41 31 370 75 00

info@fluechtlingshilfe.ch
www.fluechtlingshilfe.ch

Spendenkonto
PC 30-1085-7



und 15 weitere verletzte. Am 8. Februar 2016 tötete ein Selbstmordattentäter der Taliban laut *New York Times* in der Nähe eines Minibusses der afghanischen Armee in Mazar-e-Sharif mindestens drei Personen und verletzte 18 Menschen. Am 4. Januar 2016 berichtete *Radio Free Europe* über den Angriff von Unbekannten auf das indische Konsulat in Mazar-e-Sharif. Beim Schusswechsel seien zehn Menschen verletzt worden, darunter fünf Zivilpersonen.

Gemäss einer Email Auskunft (23. Oktober 2016) der für eine internationale Organisation mit Präsenz vor Ort tätigen Person kam es am 20. Oktober 2015 zur Detonation eines Sprengkörpers vor dem Haupteingang des deutschen Konsulats. Bei dem Anschlag kamen keine Personen zu Schaden. Am 29. Oktober 2015 wurden laut derselben Kontaktperson eine Zivilperson durch eine Granate auf dem Bazar getötet und vier weitere verletzt. Am 9. April 2015 berichtete *The Guardian* über einen Angriff der Taliban auf das Berufungsgericht in Mazar-e-Sharif, bei dem mindestens zehn Menschen getötet und 66 Personen verletzt wurden, einige davon schwer. Unter den Verletzten waren laut BBC auch 26 Regierungsvertreter. Gemäss einem im Januar 2016 publizierten Bericht des *European Asylum Support Office* (EASO) waren fast alle Toten und Verletzten entweder Zivilpersonen oder zivile Angestellte des Gerichts. Im November 2014 wurden laut EASO bei einer Bombenexplosion auf dem Markt von Mazar-e-Sharif drei Personen verletzt. *Voanews* berichtete am 12. Oktober 2014 von einem Angriff der Taliban auf das Hauptquartier der afghanischen Polizei in Mazar-e-Sharif, bei dem zwei Polizeibeamte starben und 18 Personen verletzt wurden. Die vor Ort arbeitende Kontaktperson bestätigte den Vorfall und ging von zwei toten und zehn verletzten Polizisten und zehn verletzten Zivilisten aus.

New York Times, 8. Februar 2016:

«Mazar-i-Sharif, the capital of Balkh Province and a major commercial center, had until recently seemed almost immune to the violence regularly rocking much of the rest of Afghanistan. But the security situation there has been gradually deteriorating since the withdrawal of United States combat soldiers at the end of 2014, representing a worrying extension of the conflict into an important economic center and gateway to Tajikistan, the source of much of the country's energy.» Quelle: New York Times, Taliban Suicide Bomber Kills at Least 3 in Northern Afghanistan, 8. Februar 2016:
www.nytimes.com/2016/02/09/world/asia/taliban-suicide-bomber-kills-at-least-3-in-northern-afghanistan.html?_r=0.

EASO, Januar 2016:

«The London-based private security company Edinburgh International stated in December 2014:

«An increase in armed attacks is currently occurring in the regional hub Mazar-e Sharif and neighbouring districts of Balkh, raising the prospect of a brief revival in insurgent activity in line with seasonal trends. While such attacks remain almost exclusively directed against the national security forces, sporadic bombings in Balkh's major cities have been known to extend to civilian targets and could pose an indirect threat to

the multitude of international and non-governmental agencies which operate from the city. »

Sporadically explosives went off in the city of Mazare Sharif. The target was not always clear. When a bomb placed on a handcart exploded on a fruit market in Mazar, three people were wounded at the end of November 2014. (...) At the beginning of April 2015, four heavily armed men dressed in military clothing attacked a court complex in Mazar-e Sharif. The attack lasted for many hours and only ended when all four attackers were killed by security forces. Depending on the source, 10 to 18 people were killed and more the 60 wounded, almost all of them civilians or civilian personnel of the court.» Quelle: EASO – European Asylum Support Office, Afghanistan Security Situation, Januar 2016, S. 146-47:
www.ecoi.net/file_upload/1226_1454492894_easo-coi-afghanistan-security-situation-bz0416001enn-fv1.pdf.

Frankfurter Allgemeine Zeitung, 11. September 2016:

«Selbst in der Region um Mazar-i-Sharif, wo die Bundeswehr noch immer ein Feldlager mit knapp 1000 Soldaten betreibt, steigt nach Angaben eines Sicherheitsanalysten der Nato die Zahl der Anschläge und Angriffe. Ursache sei die ethnische Fragmentierung der Region. Terrorgruppen und Taliban schürten gezielt den Konflikt zwischen Usbeken, Tadschiken, Hazara und Paschtunen. „An vielen Stellen im Norden braut sich was zusammen“, sagt er. Am Flughafen von Mazar-i-Sharif berichten Reisende, mehr als 30 Kilometer weit trauten sie sich nicht mehr aus der Stadt. Die Lage sei zu unsicher geworden.» Quelle: FAZ, Im Zermürbungskrieg gegen die Taliban, 11. September 2016:
www.faz.net/aktuell/afghanistan-im-zermuerbungskrieg-gegen-die-taliban-14427288.html.

Reuters, 12. Oktober 2016:

«A bomb blast outside a mosque in Afghanistan on Wednesday killed at least 14 people and wounded 24 among a gathering of worshippers, the second attack targeting the country's Shi'ite minority in less than 24 hours, an official said. The devotees had congregated to mark Ashura, one of the holiest days for Shi'ite Muslims, at the mosque, about 20 km (12 miles) from Mazar-i-Sharif, the capital of Afghanistan's northern Balkh province.» Quelle: Reuters, Afghanistan Blast Outside Mosque Kills 14, Wounds 24 in Minority Attack, 12. Oktober 2016:
www.reuters.com/article/us-afghanistan-blast-idUSKCN12C1G4.

Washington Post, 12. Oktober 2016:

«A second deadly attack on Shiite worshippers in two days killed at least 17 people and wounded 36 others when a remote-controlled bomb exploded outside a mosque in northern Afghanistan, as crowds in the capital and elsewhere gathered defiantly to commemorate one of Islam's holiest days. The blast near the city of Mazar-e Sharif, home to one of Afghanistan's most important Shiite shrines, followed a mass-casualty attack Tuesday in Kabul at a Shiite shrine that raised fears of further violence during the Shiite processions and gather-

ings.» Quelle: Washington Post, Deadly Attacks Target Defiant Shiite Worshipers in Afghanistan amid Security Fears, 12. Oktober 2016:

www.washingtonpost.com/world/deadly-blast-targets-shiite-worshippers-in-afghanistan-amid-widening-security/2016/10/12/a7b5dda2-907c-11e6-9c52-0b10449e33c4_story.html.

Pakistan Today, 9. August 2016:

«A bomb in a crowded in market in the north Afghanistan city of Mazar-i-Sharif on Tuesday killed at least two people and wounded 15, police officials said. Mazar-i-Sharif, an important commercial centre near the border with Uzbekistan, has generally been spared the violence unleashed by insurgent groups battling the Nato-backed government in Kabul.

The attack on Tuesday was carried out by a suicide bomber, said police commander Baba Jan. The bomber detonated his explosives in the main market and all the victims are civilians," he said.

The Ministry of Interior, however, reported that a bomb had been hidden in a cart. In February, three people were killed in an attack on a bus carrying military personnel not far from Mazar-i-Sharif, and in January, militants attacked the Indian consulate in the city.» Quelle: Pakistan Today, Market Blast Kills Two, Wounds 15 in North Afghanistan, 9. August 2016:

www.pakistantoday.com.pk/2016/08/09/foreign/market-blast-kills-two-wounds-15-in-north-afghanistan/.

New York Times, 8. Februar 2016:

«A Taliban suicide bomber killed at least three people on Monday and wounded 18 more in the northern city of Mazar-i-Sharif, officials said. The bomber, who was on foot, detonated his explosives near a minibus carrying Afghan National Army troops and security employees.» Quelle: New York Times, Taliban Suicide Bomber Kills at Least 3 in Northern Afghanistan, 8. Februar 2016:

www.nytimes.com/2016/02/09/world/asia/taliban-suicide-bomber-kills-at-least-3-in-northern-afghanistan.html?_r=0.

Radio Free Europe, Radio Liberty, 4. Januar 2016:

«Afghan officials say the siege near India's consulate in northern Afghanistan has ended after all the attackers were killed. Balkh Governor Atta Mohammad Noor, who had been coordinating the operation in the provincial capital, Mazar-e Sharif, made the announcement on Facebook late on January 4. (...) Sarwar Hussaini, a provincial police spokesman, was quoted by the Associated Press as saying on January 5 that 10 people were wounded during the clashes, including five civilians who got caught in the crossfire.» Quelle: RFE/RL, Siege Ends near Indian Consulate In Northern Afghanistan, 4. Januar 2016:

www.rferl.org/content/article/27467235.html.

The Guardian, 9. April 2015:

«At least 10 people died on Thursday when Taliban insurgents wearing military uniforms mounted a six-hour gun and grenade siege on a court complex in northern Afghanistan, an assault that highlights the country's fragile security situation. The attack in the usually tranquil city of Mazar-i-Sharif occurred just before the start of the Taliban's traditional spring offensive, set to be the first fighting season when Afghan security forces battle insurgents without full Nato support.(...)»

Dozens of people were left wounded, with reports emerging of blood shortages in hospitals and urgent appeals for donors circulating on social media.

“Around noon, four assailants dressed in military uniforms breached the main gate of the appeals court in Mazar-i-Sharif and started firing gunshots and throwing hand grenades inside the complex,” said Abdul Raziq Qaderi, the acting provincial police chief of Balkh province. “Five security personnel and five civilians were killed and 66 others were wounded,” he added.

Noor Mohammad Faiz, a senior doctor at the local public hospital, confirmed the toll, adding that some of the wounded were in critical condition. “Police, prosecutors, court staff, women and children are among those wounded,” Faiz told AFP.

*The insurgents were holed up inside the complex for six hours, surrounded by a large number of Afghan security forces, before they were taken down. **The Taliban claimed responsibility for the attack, which underscores Afghanistan's precarious security situation as US-led foreign troops pull back from the frontlines after a 13-year war against the Taliban.**»* Quelle: The Guardian, At least 10 People Killed in Taliban Siege at Afghan Courthouse, 9. April 2015:

www.theguardian.com/world/2015/apr/09/10-people-killed-taliban-siege-afghan-court.

BBC News, 9. April 2015

«Gunmen dressed in military uniforms have stormed the office of the attorney general in the northern Afghan city of Mazar-e-Sharif, killing at least 10 people and injuring more than 65. Four attackers were seen entering the office, followed by heavy gunfire and several explosions. Five security officers - including a police chief - were among the dead and 26 government officials among the hurt. A spokesman for the Taliban said they carried out the attack.» Quelle:

BBC News, Afghan Attack: Deadly Gun Battle in Mazar-e-Sharif, 9. April 2015:

www.bbc.com/news/world-asia-32230399.

Voanews, 12. Oktober 2014:

«Two Taliban gunmen in police uniforms attacked the headquarters of police in Afghanistan's major northern city Mazar-i-Sharif on Sunday, killing two and injuring at least 18 others according to local officials. The insurgents have stepped up attacks on Afghan security forces over the summer fighting season, taking advantage of the withdrawal of foreign troops to regain strategic territory around the country. Ambitious attacks on security forces are rare in northern Balkh province, where Sunday's incident took place, but in other parts of Afghanistan, insurgents battle the police and army daily. “It was the first such incident in Balkh prov-

ince,” said Abdul Razaq Qaderi the acting police chief of Balkh. “Police reacted quickly and killed both of them.» Quelle: Voanews, Taliban Dressed as Afghan Police Kill 2, Injure 18 at Headquarters, 12. Oktober 2014: www.voanews.com/a/taliban-attack-afghan-police-station-kill-2-injure-18/2481218.html.

2 Familien von Politikern in Mazar-e-Sharif als Angriffsziel regierungsfeindlicher Gruppen

Gefährdung von Familienangehörigen von Politikern in Afghanistan. Personen, welche tatsächlich oder vermeintlich mit der Regierung und der internationalen Gemeinschaft sowie den internationalen Streitkräften verbunden sind oder diese unterstützen, werden in den UNHCR-Richtlinien zur Feststellung des internationalen Schutzbedarfs afghanischer Asylsuchender vom 19. April 2016 als potentielle Angriffsziele regierungsfeindlicher Gruppen identifiziert. Darüber hinaus werden auch Familienangehörige der oben beschriebenen Personengruppen nach dem Prinzip der Reflexverfolgung angegriffen und Opfer von Schikanen, Entführungen, Gewalt und Tötungen.

Angriffe auf Verwandte von Politikern in Mazar-e-Sharif. In Mazar-e-Sharif sind laut EASO (Januar 2016) Ende März 2015 zwei solche Gewaltakte durch bewaffnete Unbekannte verübt worden: Beim ersten Vorfall wurde ein Verwandter eines Mitgliedes des lokalen Provinzrates getötet; bei einem weiteren Angriff kam ein Abgeordneter des Ministeriums für äussere Angelegenheiten, angeblich ein naher Verwandter von Provinzgouverneur Mohammad Atta Noor, ums Leben.

UNHCR, 19. April 2016:

«A. Potenzielle Risikoprofile

Personen, die tatsächlich oder vermeintlich mit der Regierung und der internationalen Gemeinschaft einschließlich der internationalen Streitkräfte verbunden sind oder diese tatsächlich oder vermeintlich unterstützen.

Regierungsfeindliche Kräfte (AGEs) greifen Berichten zufolge systematisch und gezielt Zivilisten an, die tatsächlich oder vermeintlich die afghanische Regierung, die afghanische Zivilgesellschaft und die internationale Gemeinschaft in Afghanistan, einschließlich der internationalen Streitkräfte und der internationalen humanitären Hilfs- und Entwicklungsakteure, unterstützen bzw. mit diesen verbunden sind. (...)

Regierungsfeindliche Kräfte haben Berichten zufolge Familienangehörige von Personen mit den oben angeführten Profilen als Vergeltungsmaßnahme und gemäß dem Prinzip der Sippenhaft angegriffen. Insbesondere wurden Verwandte, darunter Frauen und Kinder, von Regierungsmitarbeitern und Mitgliedern der afghanischen nationalen Sicherheitskräfte Opfer von Schikanen, Entführungen, Gewalt und Tötungen.» Quelle: UNHCR – The UN Refugee Agency, UNHCR-Richtlinien zur Feststellung des internationalen Schutzbedarfs afghanischer Asylsuchender, 19. April 2016, S. 38, 47:
www.ecoi.net/file_upload/90_1471846055_unhcr-20160419-afg-richtlinien-de.pdf.

EASO, Januar 2016:

«At the end of March 2015, in two separate incidents, unknown gunmen killed two persons in the streets of Mazar. One was a relative of a provincial council member, the other an official of the ministry of Foreign Affairs, believed to be a close relative to provincial governor Mohammad Atta Noor.» Quelle: EASO – European Asylum Support Office, Afghanistan Security Situation, Januar 2016, S. 147: www.ecoi.net/file_upload/1226_1454492894_easo-coi-afghanistan-security-situation-bz0416001enn-fv1.pdf